
ZEER GEHEIM 

MINISTERRAAD 
//'ft· I Nr . 2215 
Il-IL U~ .. § W4 t .· 

Ex . nr f"-

Not~~en van de vergadering 
geh ouden op vrlJdag 17 oktober 1958 in de Trêveszaal 
aangevangen 's morgens om tien uur en 's middags ' 
's avonds alsmede zaterdagmorgen 18 oktober 1958' 

(om 10 uur) voortgezet . 

Aanwezig~ 

-------

De minister-president Drees en de ministers 
Cals, ,Helders , Hofstra (bi j de punten 3 b e.v. ) 
~~omp e9 S~alden9 Staf, Suurh off , Vondeling9 
~h tte en ZlJlstra (Afwezig zi jn de ministers 
Luns en Struycken . ) 

Tevens is aanwezig staatss ecretaris Van der 
Beugel. 

Secretaris~ J. Middelburg. 

20 Ingekomen stwcken en mededelinge~ 

a o Sticusa ( Zie notulen mor. 10-10-1958-2e) 

Uinister Helders heeft een gesprek g ehad me t het 
bestuur van de Sticusa, dat vrij goed verlop en is. Het 
bleek 9 dat het bestuur niet geheel op de hoogte was met 
de mogelijkheid 9 dat nog een extra-bedrag beschikbaar 
kan komen uit de liquidatie van de vroegere stichting. 
Tevoren was men bij de Kamercommissie geweest , die uiter
aard ook onkundig is van het bestaan van het extra pot j e. 
Intussen zijn ook de gevolmachtigde ministers Pos en 
Lampe bij spreker geweest over dezelfde kwestie. De minis
ter-president blijft tegen de door de Sticusa gevolgde 
procedure bezwaar houden. Het bestuur zendt hetzelfde 
stuk aan de Kamercommissie en aan de minister en gaat dan 
eerst naar de Kamercommissie. Uit het stuk blijkt 9 dat 
een van de grieven iS 9 dat men door de verlaging van de 
hiervoor toegestane rijksgelden thans niet kan betalen 
voor een schouwburg op Cura9ao. Cura9ao kan dat zeer goed 
zelf bekostigen. 

Iünister Helders stel t voor 9 dat minister Cals 
en hij deze zaken nog eens onder ogen zien. Aldus wordt 
besloten. 

2 b. Decoratie. 

De raad besluit oud-minister Algera voor te 
dragen voor benoeming tot Groot-Officier in de Orde van 
Oranje-Nassau. 
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17/1 8- 10- 1958 

De Vr~j~andelzone , (Euro es e Economische Associatie ) en 
de O. n . ~ . S . Nota s van de sta a tssecr et ari s van Bui ten
l an dse Zaken dd . 1 oktober 1958 en 15 oktober 1958 
nrs. 1398 68 en 1467 62 met bijlagen) , r esp. 

Staa~ssecre taris Van der Beugel is pessimi s -
t ~~ch ten aanZ l en van de mogel i j khe id om tot een r ede-
l~ J ke over e enkomst i n zake de vrijhan del szone te komen. 
Dl t een t el~gram over' een gesprek , da t in Londen t ussen 
Fr~~~en en Dn gel sen over deze zaak heeft plaat s gehad, 
bll JKt , dat al l een al op de Fr ans e e i s en i nzake de 
origine-bepal ingen de zaak zou vastlo pen . De Nederlandse 
~o~itie i s zor gel i jk, omdat wij in de- groep van de 6 
~ . ~ . G . -landen ongeveer . ~ p het Franse negati eve standpunt 
wo~den ter u gge druk t . BlJ de laatste bespr eking in de 
krlng der 6 l an den i n Br ussel is het ons gelukt om een 
meer communau tair s tan dpunt te doen i nnemen · de ~ . :;:-; . Go 
commis s i e krijgt dan gro tere bevoegdheden d~n in het Ver
drag van Rome i s n ee r gel egd. Zi j krij gt n. l. de bevoegd
hel d om het in de kring der 17 landen gebruik maken doo r 
een E . E .G. -land van e en ont snappi ngs clau sul e toe t e staan. 
In da t geva l mo et de commi ss i e aan de andere 5 E. 3.G o
partner s z eggen , da t zij ervo or moeten zorgen , dat geen 
door s troming van goe deren door hun land naar het 6de lan d 
plaa ts vindt. Mi n i s ter Zijlstr a en s pr eker zijn het er 
over e ens, dat de commi ss i e n i et aan de 5 landen moet 
kunn en z eggen , dat z i j de gr ens a an de bui tenkant in di t 
g eva l mo et en sluit en ; dit l a a tst e i s niet nodl g , noc h voor 
de bedr e i gde be drijf s tak n oc h voor de e enhe i d van de ~o~oGo . 

Minister Vondeling ac ht het een bezwaar , da t de 
ver t aling van de sleuteldocumenten , di e intu s sen 5 à 6 
maanden oud zijn, n og stee ds niet ger e ed is. Voor ts mer k t 
s pr ek er op dat, a ls de ander e 11 landen zull en vra gen, 
da t in de Eo E . A. me er der hei dsb esluit en kunnen worden 
genomen, het dan zo zal mo et en zijn, dat de 6 EoE oG. 
landen niet overs t emd kunn en worden. WIen zal di t dan ook 
gelijk mo et en tr ekk en, d.w .z o da t dit alleen mogelijk 
moet zijn in de gevallen, waar i n de ~ . E.G . ook me erder
hei dsbeslissingen mogelijk zijn. De Frans e wens om ook 
in de vrijhandelszone tot een gemeenschappeli jk buitenta
rief te k omen lijkt s preker van dezelfde waar de al s de 
En gelse wens om een eigen tari ef te l(unnen handhaven. 
Spreker g elooft ook, dat men op den duur niet zonder ge
me enschappelijk buitentarief kan. Over het landbo~wdocu
ment is nog niet interdepartementaal ges~roken ; ~lt zal 
no g wel moet en gebeuren als er gelegenhel d voor l So Van 
Engelse zijde is voorgest eld om over de landbouw no g een 
gesprek t e houden tus sen de z e s en Engeland en Denemarken , 
maar er zijn meer belanghebbende l an den, zo~ls .Zwe~en ; . . 
bovendien lijk t het of men de Duro p e s e commlssl e wll Ul~-
rangeren. . Mini s ter Samkalden mer k t op , dat de ontsnapplnss -
clausul es van v ersc hlllende aar d kunnen zijn. Als voorb~eld 
noemt spreker een grot e texti elim~~rt ~i t de 16 la~:~ e:: ln 
Fr ankrij k wel k land dan de mogellJ k he l d vûn bepor -\. ln -, 
mo et hebb~n. Dan zijn maa tr egel en nodig om een " c1é tourne
ment de t r afic" t e voorkomen ; spr eker s t elt de vra~g of 
he t vas t s t aat bij de proc edure di e s taatssecr et ~rl s Van 

e dat deze détourn ement wordt voorkomen. 
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De mini ster-president zegt~ dat op dit punt er wel eens 
een moeilijkheid zal kunnen zijn, maar de g edachte is onaan
vaardbaar , da t ~~der~~nd ( en de andere E~G-Ianden) elke . 
k~er al ~ Fr ankrlJk zlJn grenzen voor bepaalde invoergoederen 
wlI s lulten ook s t ee ds de invoer zou moeten v erbieden. 
Mini~ter Zijls tra antwo ordt minister Samkalden, dat een op
l os slng kan worden gev onden anal oog me t de verpli chtingen 
i n he t KSG-verdr ag v ia de c oncours mutuel e Spreker wijst 
erop , dat a cht er deze kwesti e nog de be talings balansmoei
li j kheden liggen . Van Fr anse zijde zegt men, dat het ook 
mogelijk moe t zijn, dat de EEG-landen de hierop betrekking 
hebbende restricties aan de Fr ans e grens voor hun grenzen 
overnemen . Di t zal men echter ni e t moeten doen ; het zou ook 
funest vo or de EEG z i jn . De regeling van de KSG , di e sterker 
supranationaal i s , zal men lmnnen overnemen. Staatssecretaris 
Van der Beugel stemt me t mi nist er Zij l s tra i n , dat men dlt 
als te volgen lijn moet aannemen. Aan mi n ister Vondeling 
antwoordt sprek er, dat de concessie , die aan de unanimiteits 
regel i s gedaan, ongelukkig is , maar da t er een Engels 
amendement komt , da t de zes van de EEG n ooi t overstemd 
kunnen worden. Ten aanz ien van de opmerking van minister 
Vondel i~g9 dat de onwil van de Fr ansen me t b etrekki ng tot 
de origine- kwes t ie gelijk te s tellen is a an de onwi l van 
anderen om een gemeenschappelijk buitentarief te nemen, 
wijst s preker erop , dat he t h ier geen int e:ll.ectueel sp el is, 
maar dat ons standpunt wordt bepaald door onze bel angen . 
Bij h et begin van de onderhandeling en over de vri jhandels
zone is onzerzij ds geconditioneerd, da t er geen gemeen
schappelijk buitentarief zou komen ; anders zou het g ewo on 
e en uitbreiding van de g emeenschappelijk e markt van de EEG 
zijn. Spreker meent ook , dat minister Vondeling ni e t onder
kent, dat de Fransen de totstandkoming van een vri jhandels
zone niet willen. vVa t de landbouwkwestie betreft vindt spre
ker een gesprek t ussen de zes, Engeland en Denemarken r eëel, 
want als deze landen het eens zouden worden, dan i s dit 
punt opgelost ~ h i j n eemt aan, dat ook de EEG-commi ~ s i ~ 
hieraan deel zal nemen . Spreker heeft in de ment al ltel t van 
deze Commissie t en aanzien van de vrijhandelsz one weinig 
vertrouwen, ma ar meent niettemin dat, wil er iets van de 
vri jhandelszone komen, men tot een procedure moet komen j 

waarbij de Engelsman (Maudling als mandataris van de 1~ 
landen) rechtstreeks gaat onderhandelen met de (vo orzltt~r 
van de) EEG-commissie. Spreker verwacht dan, da t de Commls 
sie ni et verantwoordelijk wil zij n voor een mislukk i ng van 
de onderhandelingen. Dit lijkt hem beter dan he t doorgaan 
met de onderhandelinaen waarbiJ· de EEG-landen s t eeds op 

o 9 ·d t het Franse standpunt terecht komen. De minister-pre s l en 
zou bereid zijn de onderhandel ingen in h oge mate over 
te laten, maar men kan n iet blindelings het resul~aat 
ervan aanvaarden. Staatssecretaris Van der Beugel lS 
het daarmede eens. Mi n ister Vondeling gelooft oo~ , dat 
de commissie bij een dergelijk mandaa t er me er Ult zou 
slepen. 
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. Minis ter .Hofs t ra he ~ft na de voorlopi ge b es pre-
k lng van de n ota J.nz ak e de fl nanciële bij stand aan onder 
ontwikkelde gebieden van de vrijhandelszone i n de minis
ter raad van 3 n ovember (punt 6 b) a an z ijn vert egenwoor
diger zijn instructies gegeven . I n de coördina t iec omissie 
i ~ o~trent deze . l~westie gezegd, dat de Nederl ands e delega
t l e l n haar a fwlJ z ende h ouding al leen s t aat en de totstand
k oming v an een steunregeling niet zal kunnen tegenhouden . 
S~~ek~r neem~ da arom het standpunt in , dat het ni et moge
IlJk lS de ul t gav en t e verhogen , z odat een event uele bij 
drage aan deze zaak zou moeten worden a f getrokken van an
dere hulp aan onderontwikkelde gebieden . Als ech ter de 
h iervoor be s chikbare b e dr a gen (f . 13 mln) i n tussen v oll e
dig door de Nederl an ds e delegatie bi j de VN zijn t oe gezegd, 
zal men ten aanzien van dez e kwesti e bij de onder han delin
gen over de e c onomi s che associat i e ne en moe t en z eggen . 

De minister - pr esident herhaalt, dat er ten aanZlen 
van dez e hulp grenz en zijn . Neder land z i t thans met een 
begr oting waarin een gat i s dat nog niet gedek t is, t er 
wi jl ook ni e t v erwach t k an worden , dat de Kamer b erei d 
is meer mi ddel en besch i kbaar te stellen . Wat de kwestie 
z el f betreft lijkt het sprek er ook niet j uist om uit 
onz e tek orten een c ommunis ti s ch land a l s Zui d- Slavië 
en een f a sc is tisch land als Span j e t e steunen . Daarbij 
komt, dat l angs ander e weg bel angr ijke steun aan Turk i j e 
i s geg even ; l ang niet door all e landen van de OEES is 
h ieraan bijgedragen , o.a. nie t door No or wegen. 

Minister Zijlstra is he t ermede eens, dat het niet 
juis t is h et Nederl andse standpunt te laten bepalen door 
de vrees, dat wij alleen zullen s t a an . I ndien er echter 
een wdelijke overeenkomst inzake de vrij handel szone be
re ikbaar zou z ijn, vraagt s prek e r z i ch af of men dit zou 
moeten l aten stranden, omdat wi j niet met een eventueel 
fon ds voor minderontwikkelde gebieden willen meewerk en. 
I n dat geval z ou spreker een "tok en"-bijdrage wi llen 
geven. 

De minister-pre s ident zou bereid z ijn enige 
miljoenen voor een dergelijk fonds aan het parlement aan 
t e vragen al s er werkelijk een vrij handelsz one me t r uim 
han del sverkeer tot s tand kwam, maar deze k omt er nie t . 
Ev entueel z ou men de investeringsbank van de EEG ook 
voor dit doel kunnen bestemmen z onder de bijdr age van de 
EEG-landen hieraan te verhogen. 

rhnister Vondeling is van oordeel, dat Nederland 
de bedragen, d ie i n h e t verleden voor t echnisch e hulp 
aan het buitenland besch i kbaar werden g esteld, dubb el 
en dwars t eruggekre gen heeft, voorzov er he t ?~ng om lan
den waar structuurverbeteringen t ot s t and zl Jn gekomen . 
S pr~ker heef t een lijstje gez ien van de activi~~i t ~an 
de Nederlands e Heide-Maatschappij en de Grontml J , dle 
beide voor de oorlog alleen in Nederland werkzaam wa~en, 
maa r nu ook z e er grote projecten in he t bLi te1?-~and Ult
v oeren. Spreker vindt de z e steun daarom zak ellJk geheel 
verantwoord en zou te e en l\:l e ine nieuwe bedragen g een . 
bezwaar h ebb en . De minis ter-pre s iden t merkt op , dat ~~ t 
hoofdzakelijk betrekking heef t op bilateraI8.hul~~ H1J 
zou een bijdrage v an $ 1 ,25 mln of f. 5 mln ln v~Jf 
j aar ook nie t zo v eel v inden, maar hij heeft de l ndr uk 

- gaat om dat bedrag per jaar. 
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Staatssecretaris Van der Beugel i s van oordeel. 
dat, nu ni et over de modaliteiten van een Europese Econó
mi sche Associatie wordt ges proken, maar over de vr aag of 
deze in principe we l of ni et to t s tand zal komen , men 
t hans de kwestie v an een dergelijk fonds niet eraan kan 
verbinden. In t ussen is het, nu onze deviezenvoorraad met 

- f. 1400 mln is toe genomen , n iet zo gemakkel i jk om duide 
lijk te maken 1 dat een bi j drage v an $ 1 ,25 mln nie t mo
gelijk is. . 

TIe mi ni s ter-president acht een f onds van $ 500 mln 
voor hulp aan een paar l anden wel h eel veel, ook omdat 
aan Turkije reeds eerder belangrijk e f inanciële hulp is 
verleend. Spreker stelt na enige verdere di scussie als 
conclusie voor, dat de del egatie zal beginnen te s tellen, 
dat wij bezwaar tegen deze bi j drage hebben en da t men 
afwacht of van de vri j handelszone iets reëels tot stand 
komt. Als dat het geval is, zal de del egatie het prin
cipiële bezwaar kunnen laten vallen , maar het voorbe-
houd moeten maken, dat nog nader z al moeten worden va s t 
gesteld, wat Nederland zal kunnen doen en dat dat s l echts 
zeer beperkt zou kunnen zijn. TIe raad verklaart zich 
hiermede akkoord. 

Staatssecretaris Van der Beugel stelt voor , dat 
de delegatie naar de besprekingen in Parijs wordt be
perkt. Voorts vraagt hij toestemming aan onze ambas s adeur 
Linthorst Homan de instructie te geven, dat deze aan
geeft welke ambtenaren aan een vergadering van de pl aats
vervangers mogen deelnemen. 

Minister Hofstra zou aan de instructie willen 
toevoegen, dat het aantal ambtenaren zo beperkt mogel ijk 
moet worden gehouden. Minister Zijlstra acht het n odi g , 
dat de betrokken departementen in Den Haag enigermate 
weten wat er in de vergaderingen van plaatsvervangers 
gebeurt. Spreker vindt daarom overleg tussen Linthorst 
Homan en de betrokken minister wel wenselijk en hij zou 
ook gaarne nog vooraf overleg met de ambassadeur willen 
plegen. 

De raad ver~art zich overigens met de voorge
stelde instructie aan de ambassadeur akk oord. 

/? ~ ~Aé _ ~ Wijziging van de loterijwet (Nota van de minister ~~n 
~it- Á . ~ Justitie dd. 27 september 1958, nr. 323/658, met blJ-
M" ~ /l~ { l jlgey ) 1- 11- ';-1 á/J. // ,7l: . 

(i", ~t dr. a tU, 

1.!t/ 29/14 

Minister Suurhoff merkt op, dat ingevolge ar
tikel 3 de minister van Justitie toestemming zal ver
lenen voor loterijen of prijsvragen, terwijl v~~gens 
artikel 17 de minis ters van (Tusti tie en Onderwl J s, 
Kunsten en Wetenschappen aan instellingen werkzaam ten 
algemenen nutte vergunning voor het . hou~~n van beperk
te prijsvragen kunnen geven, maar hlerblJ kunnen o?k 
grote belangen van andere aard, behartig~.do?r Soclale 
Zaken en Volksgezondheid of MaatschappellJk Werk , be-
trokken zijn. 
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